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رهبر انقلاب در دیدار دست اندرکاران 
برگزاری کنگره ۱۵ هزار شهید استان فارس:

رژیم صهیونیستی شکست  خورد 
اما شکست بزرگ تر، از آنِ تمدن و 

سیاست مداران غرب است
مقــام  دفتــر  اطلاع رســانی   پایــگاه 
معظم  رهبــر  انقــلاب:  رهبــر  معظم 
انقلاب اســلامی ظهر دیــروز در دیدار 
دست اندرکاران برگزاری کنگره ۱۵ هزار 
شهید اســتان فارس، حوادث منطقه و 
ایستادگی و مجاهدت مقاومت را باعث 
تغییــر در سرنوشــت و تاریــخ منطقه 
خواندنــد و بــا تأکید بر شکســت رژیم 
صهیونیســتی در نابود کــردن مقاومت 
با وجود کشــتار بیش از ۵۰ هزار انسان 
بی گنــاه، شکســت بزرگ تر را رســوایی 
فرهنگ و تمدن و سیاست مداران غرب 
دانســتند و گفتند: در صف آرایی جبهه 
مقابــل جبهه شــرارت،  در  مقاومــت 
پیــروزی از آنِ مقاومت اســت. حضرت 
آیت االله خامنه ای مسائل کنونی منطقه 
و حــوادث غزه، لبنان و کرانه باختری را 
تاریخ ســاز خواندند و گفتنــد: اگر امثال 
شهید سنوار پیدا نمی شدند که تا لحظه 
آخر بجنگنــد یا اگــر بزرگانی همچون 
نبودند که  شــهید سیدحســن نصراالله 
جهــاد و عقــل و شــجاعت و فداکاری 
را با هم درآمیزند و بــه میدان بیاورند، 
سرنوشــت منطقه به گونه ای دیگر رقم 
می خــورد.  رهبر انقــلاب برآیند کنونی 
حــوادث منطقــه را شکســتی بــزرگ 
نه فقــط برای رژیم صهیونیســتی بلکه 
برای تمدن و فرهنگ غرب دانســتند و 
گفتند: صهیونیســت ها فکــر می کردند 
به آســانی قــادر به نابــودی گروه های 
مقاومت هســتند امــا امروز بــه رغم 
به شــهادت رســاندن بیش از ۵۰ هزار 
انســان بی دفاع و غیرنظامی و چند تن 
از سران برجســته مقاومت، و همچنین 
با وجود انبوه هزینه هــا و حمایت های 
آمریکا و روســیاهی و نفرتی که در دنیا 
از آنها ایجاد شــد به طوری که حتی در 
جنایتکاران  علیه  آمریکا  دانشــگاه های 
راهپیمایــی شــد، جبهــه مقاومــت و 
جوانان مبارز در حماس، جهاد اسلامی 
و حزب االله و ســایر گروه های مقاومت 
با همــان عزم و قــدرت در حال مبارزه 
هســتند که این شکســتی بــزرگ برای 
رژیم صهیونیستی است.  ایشان شکست 
بزرگ تــر را از آنِ فرهنگ و تمدن غرب 
خواندنــد و گفتنــد: قتل عــام ۱۰ هزار 
کودک معصوم و بی گنــاه با بمب های 
دو تُنــی و انــواع تســلیحات در حالی 
که سیاســت مداران غربی حتی خم به 
ابروی خــود نیاوردند، باعث رســوایی 
و  سیاســت مداران دروغ گــوی غربــی 
مدعیان حقوق بشــر شــد و بی اعتباری 
تمــدن غرب را به همه دنیا نشــان داد 
که این بزرگ ترین شکســت بــرای آنها 
است.  حضرت آیت االله خامنه ای جبهه 
پشــتیبان رژیم صهیونیســتی را جبهه 
شرارت خواندند و افزودند: در مقابل این 
جبهه شــرارت، جبهه مقاومت ایستاده 
و بــه توفیق الهی پیــروزی از آنِ جبهه 
مقاومت اســت.  رهبر انقلاب اســلامی 
در این دیدار همچنین اســتان فارس را 
برترین مظهر ترکیب دین، حماسه و هنر 
خواندند و با گرامیداشــت یاد شهیدان 
برجســته این دیار از گذشــته تا کنون از 
جمله شــهیده معصومه کرباســی که 
بــه تازگی در لبنان هــدف جنایت رژیم 
صهیونیســتی قرار گرفت، گفتند: کنگره 
شــهدای اســتان فــارس بایــد ترکیب 
زیبای حماســه و هنر و دیــن را ماندگار 
کند.  ایشــان با اشــاره به تلاش هایی در 
دوره پهلــوی برای دین زدایی از شــیراز 
و استان فارس خاطرنشان کردند: غلط 
کردنــد کســانی کــه در آن دوره خیال 
کردند با اقدامات ســخیفی مانند جشن 
هنر شــیراز می توانند شــیراز را از حرم 
اهل بیت و مرکز دیــن و ایمان به نقطه 
فســاد برگردانند. البته امروز نیز برخی 
تفاله ها و پســماندهای آن تشکیلات در 
کشور عزیز ما به دنبال جدا کردن هنر از 
معنویت و حماسه اند اما آنچه موجب 
پیشــرفت کشور و ملت اســت، ترکیب 
دیــن، حماســه و هنر اســت.  حضرت 
دســت اندرکاران  خامنــه ای  آیــت االله 
برگزاری کنگره ۱۵ هزار شــهید اســتان 
فارس را به اثرسنجی تولیدات فرهنگی 
و هنــری توصیــه کردنــد و افزودنــد: 
جوانان ما به شــناخت گذشته پرافتخار 
کشــور به خصــوص ســال های پس از 
انقــلاب و حقایقی مانند ابعاد تســخیر 
لانــه جاسوســی آمریکا در تهــران و یا 
علت ۸ ســال جنگ در مقابل دشــمن 
بعثی نیــاز دارند که لازمــه آن، روایت 
خوب و صحیح از حوادث انقلاب است.

حمیدرضا به گذر: اعضای کابینه چهاردهم دیروز به رسم همیشگی در حاشیه 
جلسه هیئت دولت، میزبان خبرنگاران بودند و به سؤالات آنها پاسخ دادند؛ 
از ماجــرای پیگیری جدی رفع فیلترینگ، قابلیت های دفاعی و امنیتی کشــور، رفع 
اشکالات سامانه سهمیه بندی کالاهای کشاورزی تا ماشین های برقی و بسیاری دیگر، 
ســوژه هایی بود که در حیاط دولت مطرح شد. فاطمه مهاجرانی سخنگوی دولت، 
محمدرضــا ظفرقندی وزیر بهداشــت،  رضا صالحی امیری وزیــر میراث فرهنگی و 
گردشــگری، علیرضا زاکانی شهردار تهران، سیدعباس صالحی وزیر فرهنگ و ارشاد 
اســلامی، غلامرضا نوری قزلجه وزیر جهاد کشــاورزی، اســکندر مؤمنی وزیر کشور،  
حسین سیمایی صراف وزیر علوم، تحقیقات و فناوری،  محمد اسلامی رئیس سازمان 
انرژی اتمی، ستار هاشمی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات،  حجت الاسلام والمسلمین 
مجید انصاری معاون حقوقی رئیس جمهور، احمد دنیامالی وزیر ورزش و جوانان و 
الیاس حضرتی رئیس شــورای اطلاع رســانی دولت، از جمله دولتمردانی بودند که 
دیروز در جمع خبرنگاران در حیاط پاســتور حاضر شدند. محمدرضا عارف، معاون 
اول رئیس جمهور، در بخشــی از جلسه دیروز هیئت دولت با قدردانی از همکاری و 
هماهنگی همه دستگاه های دولتی و وزارتخانه ها و به ویژه مقام معظم رهبری برای 
مشکل گشــایی و حل مســائل در تدوین بودجه و تقدیم به مجلس شورای اسلامی 
گفت: همکاری همه وزرا و دولت برای تدوین بودجه در یک زمان فشــرده، نشانگر 
وفاق و همدلی مدنظر پزشکیان بود و امیدواریم با هماهنگی میان دولت و مجلس 
بودجه پیشنهادی به تصویب برسد. غلامرضا نوری قزلجه، وزیر جهاد کشاورزی، در 
پاسخ به سؤال خبرنگار «شرق» درباره اشکالات سامانه سهمیه بندی واردات کالای 
کشــاورزی که ســبب نارضایتی فعالان بخش خصوصی و گرانــی و کمبود برخی 
کالا های مصرفی مردم شــده، گفت: ما در بحث ثبت سفارش ها برای اینکه با رانت 
نباشــد، امضای طلایی دخیل نباشد و به دور از خطا باشد، سعی کرده ایم که آنها را 
سیســتمی کنیم و هر سیســتمی احتمال دارد دارای ایراد و خطا باشد که به دنبال 
برطرف کردن آنها هستیم، ولی این موضوع ممکن است به یک سری واردکننده کالا 
مربوط باشد و به بازار و تأمین کالا و قیمت آنها به هیچ عنوان ارتباطی ندارد و با این 
نوع ارتباط دادن ها نمی توانند ما را تحت فشار قرار دهند تا روش ها را تغییر دهیم و 
ما روش ها را به سمتی داریم می بریم که دقیق تر و روشن تر و عاری از هر خطا باشد. 
صالحی امیری، وزیر میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری نیز در پاسخ به سؤال 
خبرنگار «شــرق» دربــاره تغییــرات در وزارت میــراث فرهنگی، صنایع دســتی و 
گردشــگری، گفت: به طور طبیعی هر دستگاهی تغییرات خواهد داشت. ما هم در 
استان ها و هم در ستاد تغییراتی داریم و تا الان هم تعدادی تغییر کرده اند و تعدادی 
هم در مسیر اســتعلام برای تغییرات هســتند. اما این تغییرات در دستگاه ما کاملا 
تخصصی و فنی است و مبتنی بر سلایق و رویکردهای احساسی قطعا نخواهد بود. 

تغییر، ذات یک دستگاه است، برای اینکه پویایی داشته باشد.
همچنین اسکندر مؤمنی، وزیر کشور، با بیان اینکه یکی از اولویت های ما دیپلماسی 
همسایگی است، گفت: مرز دوطرفه است و هم ما و هم طرف مقابل باید مراقبت 
داشته باشیم که ورود غیرمجاز از قبیل قاچاق اسلحه و قاچاق انسان انجام نشود. 
بناســت یک نشست منطقه ای با همسایگان مان یعنی وزرای کشور همسایه درباره 
افزایش امنیت مرزها داشته باشیم. یک کشور به تنهایی نمی تواند از مرزها مراقبت 
کند و حتما باید به صورت دوجانبه این اقدام انجام شــود. وزیر کشــور همچنین با 
یادآوری اینکه قانون ســازمان ملی مهاجرت کــه در برنامه هفتم برای آن مکلف 
شده ایم، تدوین و تقدیم دولت شده و به مجلس می رود، افزود: صرفا با سازوکارهای 
ســلبی نمی شــود و حتما باید موضوعات و قوانین مرتبط به کار و اشتغال اتباع را 
به صورت یکپارچه مورد توجه قرار بدهیم. هرچند درحال حاضر با انباشت مهاجران 
مواجه هستیم و امیدواریم با تصویب این قانون و در برنامه ای میان مدت ساماندهی 
خوبی در این زمینه داشــته باشــیم. مؤمنی درباره انتخاب اســتانداران نیز گفت: 
اســتانداران براساس سیاست های رئیس جمهور و وعده های ایشان در انتخابات، با 
پیشــنهاد وزارت کشور در هیئت دولت منتخب می شوند. اولین استاندار اهل سنت 
بعــد از انقلاب را در این دولت انتخاب کردیم، همچنین اولین اســتاندار از قومیت 
عرب و اولین فرماندار خانم اهل  ســنت در این دولت منصوب شد. محمد اسلامی، 
رئیس ســازمان انرژی اتمی نیز در پاسخ به پرسشــی درباره تهدیدات دشمن علیه 
تأسیسات هسته ای اظهار کرد: همیشــه تهدیدات دشمن علیه کشور را داشته ایم، 
اما قابلیت های دفاعی و امنیتی همیشــه در ترازی بوده که با هوشیاری با هرگونه 
تهدیدی مقابله کند و تأسیســات هسته ای هم بخشی از این کشور است و در قالب 
همین تمهیدات از آن دفاع می شــود. حسین سیمایی صراف، وزیر علوم، تحقیقات 
و فناوری هم در پاســخ به این پرسش که چه میزان تحزب گرایی و شایسته سالاری 
در انتصاب رؤســای دانشگاه ها نقش داشته است، بیان کرد: تحزب گرایی نقشی در 
انتصاب رؤســای دانشگاه نداشــته، بلکه اثر منفی دارد؛ یعنی اگر واقعا مشخص 
شود که فردی یک کنشگر سیاسی است و در مدیریت خود اعمال سیاست می کند، 
به هیچ عنوان در مدیریت جا ندارد. محمدرضا ظرقندی، وزیر بهداشــت نیز درباره 
سهمیه های دانشــگاه ها گفت: درباره سهیمه پذیرش دانشجو در وزارت بهداشت 
و علوم، در شورای  عالی انقلاب فرهنگی بحث شده و رئیس جمهور هم درباره آن 
نظر داشته اند. قرار شد با محوریت وزارت علوم و بهداشت، در سهمیه ها بازنگری و 
بازبینی انجام شود. این سهمیه ها در طول زمان افزایش داشته و در برخی رشته ها 
این ســهمیه ها به دوسوم ظرفیت رسیده اســت. حجت الاسلام والمسلمین مجید 
انصاری، معاون حقوقی رئیس جمهور، با بیان اینکه براساس مصوبه شورای عالی 
انقلاب فرهنگی که از ســال ۱۴۰۴ قابل اجرا بوده، پذیرفته شــدگان کنکور سراسری 
ســال ۱۴۰۳ مجوز شرکت مجدد در سال ۱۴۰۴ را دارند، بیان کرد: معاونت حقوقی 
رئیس جمهور در پی مراجعه دانشجویان محترم که برای کنکور سال ۱۴۰۳ و ۱۴۰۴ 
براساس مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی با مشکل مواجه شده بودند، بررسی 
حقوقی انجام داد. فاطمه مهاجرانی، ســخنگوی دولت نیز در پاســخ به ســؤالی 
درباره احتمال افزایــش قیمت بنزین گفت: همان طورکه بارها تأکید شــده، مردم 
درباره افزایش قیمت بنزین غافلگیر نخواهند شــد. او تأکید کرد: حتما اگر موضوع 
افزایش قیمت بنزین به جمع بندی بخواهد برســد، با مردم مطرح می شود و بدون 
آمادگی مردم هیچ گونه افزایش قیمت بنزین را نخواهیم داشت. همه تلاش ها هم 
بر این است که با وجود فشــارهایی که بر دولت وجود دارد، کمترین فشار بر مردم 

تحمیل بشود.
ســیدعباس صالحی، وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی هم با اشاره به آخرین وضعیت 
پرونده «نیلوفــر حامدی» و «الهه محمــدی»، بیان کرد: همان طورکه ســخنگوی 
محترم دولت نیز مطرح کردند و چندین بار نیز مطرح شــده اســت، هم بنده و هم 
وزیر دادگســتری، نامه ای را که وکلای دو خبرنگار تهیــه کرده بودند، به آقای اژه ای 
منتقل کردیم و پیگیر مسئله آنان به طور جدی هستیم. احمد دنیامالی، وزیر ورزش 
و جوانان، درباره وضعیت جایگاه زنان در ورزشــگاه ها اظهار کرد: جایگاه بانوان در 
ورزشــگاه ها از قبل وجود داشته است. درحال حاضر هم بر اساس قوانینی که وجود 
دارد، این کار در حال انجام است. ستار هاشمی، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، در 
پاسخ به سؤالی درباره فیلترینگ گفت: همان طورکه روز گذشته رئیس جمهور اشاره 
کردند، کارشناسی در لایحه فنی در وزارتخانه با دقت نظر ویژه ای انجام شد و گزارش 
آن به ســران ارائه شد. نگاه ها براساس وضعیت های فنی بود. وضعیت موجود به 
صلاح نیست و دولت با جدیت موضوع رفع فیلترینگ را دنبال می کند. طبیعتا باید 
به ســمتی برویم که ارتقای وضعیت موجود داشته باشیم، جمع بندی هم این بوده 
که ادامه وضعیت موجود به مصلحت نیســت و باید به سمتی برویم که بازگشایی 
اتفــاق بیفتد. او تأکید کرد: ادامه روند فیلترینگ به مصلحت نیســت و چالش های 

جدیدی برای کشور ایجاد کرده است که ما این موضوع را با جدیت دنبال می کنیم.

«شرق» از سخنرانی   پزشکیان در شانزدهمین نشست سران بریکس و دیدارهای جانبی رئیس جمهور در روسیه گزارش می دهد

۵ پیشنهاد  در  کازان
گزارش گزارش

سیـاستسیـاست

 عبدالرحمن فتح الهی: مسعود پزشــکیان، رئیس جمهور ایران که 
عصر سه شــنبه به منظور حضور در نشست ســران بریکس وارد 
کازان، مرکز تاتارســتان روسیه شــد، ظهر دیروز در این اجلاسیه از 
پنج پیشــنهاد خود برای اعضای بریکس رونمایــی کرد. هم زمان 
مسعود پزشکیان در حاشیه نشست سران بریکس توانست با برخی 
از مقامــات عالی کشــورهای مدعو، برای ارتقــای روابط دوجانبه 
دیدار و گفت وگو داشته باشد. از دیدار با نارندرا مودی نخست وزیر 
هند تا عبدالفتاح السیســی رئیس جمهوری مصر، ولادیمیر پوتین 
رئیس جمهــوری روســیه و آبی احمــد نخســت وزیر جمهوری 
دموکراتیک فدرال اتیوپی؛ البته طبق برنامه، دیدارهای پزشکیان با 

سران دیگر کشورها امروز در کازان ادامه خواهد یافت.

 ۵ پیشنهاد مسعود پزشکیان در شانزدهمین نشست سران بریکس
رئیس جمهور کشورمان ظهر چهارشنبه در نشست اصلی سران 
بریکس در کازان روســیه با تشریح ظرفیت های متقابل بریکس و 
جمهوری اســلامی ایران برای همکاری و ارائه پنج پیشنهاد مهم 
در راستای تحقق اهداف تشکیل این نهاد بین المللی، تصریح کرد 
«پیگیری برنامه های بســیار متنوع درون گروهی، بدون داشتن یک 
دبیرخانه کوچک و چابک مشــکل خواهد بود. پیشــنهاد می کنم 
بررسی چگونگی تشکیل این دبیرخانه در دستور کار وزارتخانه های 
امور خارجه قرار گیرد». در بخشی از سخنان مسعود پزشکیان که 
به تفصیل به این پنج پیشنهاد اشاره دارد، می خوانیم «جهان جنوب 
در نابرابری، بی عدالتی و مشکلات اقتصادی دست و پا می زند. نسل 
کنونی و آیندگان، میزان موفقیت بریکس را با اعداد و ارقام و سطح 
توســعه یافتگی و تحول در رشد شــاخص های اقتصادی خواهند 
سنجید. با توجه به اینکه در ماه های اخیر، نشست ها و برنامه های 
متنوعــی با حضور وزیــران اقتصــاد و دارایی، بازرگانــی، انرژی و 
رؤســای بانک های مرکزی برگزار شده  اســت، مایلم پیشنهادهای 
زیــر را مطرح کنم: اول، در عین غفلت نکردن از دو رکن سیاســی-
امنیتی و فرهنگی-مردمی، در ســال آینده اولویت برنامه های مان 
را به مســائل اقتصادی-مالی بدهیــم و از همه نهادهای دولتی و 
خصوصی کشورهای متبوع مان بخواهیم که بر شتاب حرکت خود 
در ایجاد همکاری های به هم پیوسته اقتصادی و تجاری و استفاده 

از ظرفیت های داخل بریکس بیفزایند».
در ارائه پیشنهاد دوم، رئیس جمهور عنوان کرد «از چالش های 
بسیار مهم که کشــورهای یک جانبه گرا علیه کشورهای مستقل و 
آزادی خواه تحمیل کرده اند، تحریم های اقتصادی اســت.  سال ها 
پیش کشورهای تحت تحریم به تعداد انگشت های یک دست هم 
نمی رسید، ولی اکنون میلیون ها انسان در ده ها کشور در یک فرایند 
غیرقانونی و ضد حقوق بشــری مورد هدف های تحریمی در ابعاد 
مختلف قرار گرفته اند. مقابله با تحریم های غیرقانونی نیازمند اقدام 
گروهی و اجرای ســازوکارهای مشترک است. خوشبختانه بریکس 
مخالفــت خود را با تحریــم  بارها اعلام کرده و شــمه ای از آن در 
اعلامیه قازان و اسناد دیگر به وضوح بازتاب داشته است، ولی برای 
اینکه در آینده هیچ کشوری جرئت و توان تحریم دیگران را نداشته 
باشد، ضروری است گام های عملی و حساب شده برداریم». پیشنهاد 
سوم پزشکیان به بیان این نکته اختصاص داشت که «در حال حاضر 
بیشــتر کشــورهای دنیا از اینکه آمریکا برای حل مشکلات داخلی 
و مالــی خود، از دلار به عنوان ســلاح یا ابزار کنترل دیگر کشــورها 
استفاده می کند، ناراضی هستند. دنیا بریکس را با هدف تلاش برای 
کاستن از قدرت دلار و افزایش مبادلات با پول های ملی می شناسد. 
ایــن اقدامات به همراه راه اندازی و اســتفاده از ارزهای دیجیتال و 
زمینه سازی برای اســتفاده از سازوکارها و فناوری های جدید مالی 
نظیر پیام رسان ها، در راســتای اهداف اصلی بریکس است. اینکه 
کشــورهای عضو بریکس بزرگ ترین تولیدکننــدگان و درعین حال 
بزرگ ترین مصرف کنندگان انرژی، مواد غذایی و دیگر کالاها  هستند 
و به مهم ترین خطوط  مواصلاتی و ترانزیتی دسترسی دارند، مزیت 
بسیار بزرگی اســت که موجب می شود انجام مبادلات با پول های 
ملی به سهولت انجام گیرد». پیشنهاد چهارم رئیس جمهور ناظر بر 
این بود «کشورهای شمال همواره برای دستیابی کشورهای جنوب 
به فناوری های نوین مانع تراشــی کرده اند، بنابراین ما وظیفه  داریم 
با تشریک مساعی، مبادله اطلاعات، سرمایه گذاری مشترک و دیگر 
اقدامات، خود را به فناوری های نوین مجهز کنیم». و در پیشــنهاد 
پنجم، پزشــکیان ضروری دانست «بانک توسعه نوین (NDB) که 
یکی از نهادهای برآمده از بریکس به شمار می رود، تقویت شود و 
با پذیرش اعضای جدید و افزایش سرمایه بتواند در راستای توسعه 
زیرســاخت های این کشــورها گام بردارد. جمهوری اسلامی ایران 
آمادگی دارد تا همکاری های تنگاتنگی با این بانک داشــته باشد». 
با توجه به پیشنهادهای مطرح شده، رئیس جمهور لازم دید به این 
موضوع هم اشــاره کند «جمهوری اسلامی ایران از توانمندی های 
درخورتوجهی در حوزه های مختلف برخوردار است و در مجموعه 
بریکس همکاری های مشترک و سودمندی را می تواند رقم بزند و 
در این زمینه علاقه مند به تبادل تجربه و معرفی دستاوردهای خود 
هستیم. همچنین جمهوری اسلامی ایران با برخورداری از موقعیت 
اســتراتژیک، زمینه عبور چندیــن کریدور حمل ونقــل بین المللی 
از جمله کریدورهای شمال–جنوب و شرق–غرب بوده و می توانیم 
با توسعه همکاری های ســازنده، شبکه جدیدی از روابط ترانزیتی 
برای انتقال انرژی یا کالاهای تجاری در زمینه بریکس، ایجاد کنیم».
پایان بخش ســخنان مسعود پزشــکیان با این نکته همراه بود 
«پیگیری برنامه های بســیار متنوع درون گروهی، بدون داشتن یک 
دبیرخانه کوچک و چابک مشــکل خواهد بود، بنابراین پیشــنهاد 
می کنم بررســی چگونگی تشــکیل این دبیرخانه در دســتور کار 
وزارتخانه هــای امور خارجه قرار گیرد. در انتهــا بار دیگر از جناب 
آقای ولادیمیر پوتین به خاطر میزبانی شایسته و برگزاری موفق این 
اجلاس تشکر می کنم و ضمن تبریک پیشاپیش ریاست کشور برزیل 
برای ســال آینده، امیدوارم در دوره جدید، شاهد تقویت پیوندهای 
دوستی و ایجاد فصل جدیدی از همکاری ها برای رسیدن به اهداف 

گروه و تکمیل فرایندهای مرتبط با کسب منافع جمعی باشیم».
گفتنی اســت که رئیس جمهور کشــورمان در آغاز ســخنرانی 
خود در اجلاسیه سران بریکس به تحولات خاورمیانه و نقش این 
گروه (بریکس) در بحران فعلی غرب آسیا هم ورود و تصریح کرد 
«بریکس در زمینه پارادایم چندجانبه گرایی، نمونه ای شــاخص و 
الگویی موفق از همکاری های توســعه یافته در بطن جهان جنوب 
اســت که طیف کثیری از کشــورها را مجذوب خود کرده اســت. 
درباره شــتاب تحولات جهانی و تهدید صلح و امنیت انســانی در 

منطقه غرب آســیا، خوشــبختانه در طول ســال گذشته گام های 
مهمی برای حل وفصل بحران های منطقه ای بین المللی برداشته 
شد؛ برگزاری اجلاس فوق العاده سران بریکس با محوریت موضوع 
غزه و همچنین برگزاری نشســت های دیگر در ســطوح معاونان 
وزارتخانه های  امور خارجه، از مصادیق همکاری در این دوره بوده و 
دستاوردهای خوبی را نیز به همراه داشته است». به گفته پزشکیان، 
«جمهوری اسلامی ایران درباره تحولات فلسطین و لبنان خواستار 
آتش بس فوری و دائمی، عقب نشینی کامل نظامیان رژیم اشغالگر 
از مناطق تحت اشغال و امدادرسانی فوری به مردم غزه و آوارگان 

لبنان است».

پزشکیان:  بریکس نباید باشگاه گفت وگو باشد
مسعود پزشــکیان در اجلاس ســران بریکس نکاتی را درباره 
ارتقای تــوان این اجلاســیه در حوزه اقتصادی تجــاری مطرح و 
اظهار کرد: «ایران تلاش می کند تا بریکس به دور از سیاست زدگی، 
وظیفه اصلاح نظام حکمرانی اقتصــادی جهان را با موفقیت به 
پیش ببرد. نهادســازی های بریکس با حضــور اعضای جدید باید 
مسئولیت بیشتری برای تأمین مالی کشورهای عضو بر  عهده بگیرد. 
هر یک از کشــورهای عضو بریکس باید پیشــرفت عضو دیگری را 
پیشرفت خود بداند». به نوشته ایسنا، رئیس دستگاه اجرائی کشور 
این را هم افزود: «بریکس نباید باشگاه گفت وگو باشد. تصمیمات 
بریکس باید ضمانت اجرائی داشته باشد. رشد سطح همکاری های 
اقتصادی میان اعضای بریکس می تواند شاخص موفقیت بریکس 
مورد ارزیابی قرار گیرد». پزشــکیان گفته هایــش را این گونه ادامه 
داد: «راه اندازی ســامانه های حمل ونقل هوشــمند با اســتفاده از 
داده های هوش مصنوعی در تصمیم گیری بریکس باید مورد توجه 
بیشــتر قرار گیــرد». در ادامه با طرح مبحث تحــولات خاورمیانه، 
پزشــکیان خاطرنشان کرد: «آنچه در فلسطین و لبنان رخ می دهد، 
نادیده گرفتن حق مردمی اســت که چیزی جز ســرزمین اجدادی 
خود نمی خواهند. از تمامی اعضــای بریکس تقاضا دارم از همه 
ظرفیت های خود برای توقف جنگ در غزه و لبنان و کاهش تنش 

در منطقه استفاده کنند».
موضوع کاهش نفوذ دلار هم از جمله مباحثی بود که پزشکیان 
درباره آن بیان کرد: «تلاش هایی که تاکنون برای کاهش سلطه دلار 
انجام شده اســت، باید با راهکارهای عملیاتی از جمله سبد ارزی 
بریکس یا تسویه مســتقل از دلار تقویت شوند. کشورهای مستقل 
دیگر نمی توانند تاوان سیاســت های نادرســت مالی یا ناکارامدی 
آمریــکا در مبارزه با فســاد ســازمان یافته در بخــش مالی خود را 
بپردازند». پزشــکیان با پیش کشــیدن موضوع بانک توسعه نوین 
یادآور شــد: «این بانک و صندوق اندوخته احتیاطی باید مسئولیت 
بیشــتری در تأمین مالی پروژه های کشــورهای عضــو و مقابله با 
ناترازی پرداخت ها بر عهده بگیرند». رئیس جمهور این را نیز افزود 
که «بسیاری از امیدها برای ایجاد جهان امن تر، عادلانه تر و شکوفاتر 
در دنیای پس از جنگ سرد هنوز فرصت تحقق پیدا نکرده و میل به 
سلطه گری و یک جانبه گرایی همچون آفتی کشنده وجود دارد. تأکید 
می کنم که رفاه و توســعه اقتصادی فراگیر در سایه صلح و امنیت 

همگانی قابل دسترسی است».

دیدار با نخست وزیران هند و اتیوپی
مسعود پزشکیان شامگاه سه شنبه (۱ آبان) در نخستین بخش از 
برنامه های سفر به روسیه، در دیدار نارندرا مودی، نخست وزیر هند، 
مهم ترین مســائل دوجانبه و راه کارهای گســترش روابط فی مابین 
و نیز رویدادهای منطقه را بررســی و بر ضرورت توقف درگیری ها 
در منطقه و پرهیز از اعمال استانداردهای دوگانه در زمینه حقوق 
بشر تأکید کردند. رئیس جمهور کشورمان در این دیدار با بیان اینکه 
نگاه بنده ایجاد وفاق در داخل کشــورم و تقویت و گسترش روابط 
با همسایگان و کشورهای منطقه است، تصریح کرد: «متأسفانه در 
همان اولین روز آغاز به کار رســمی بنده، رژیم صهیونیستی با ترور 
آقای هنیه به عنوان میهمان رسمی جمهوری اسلامی ایران سعی 

کرد در پیگیری این اهداف اخلال ایجاد کند».
پزشــکیان در ادامه بــا بیان اینکــه جمهوری اســلامی ایران 
علاقه مند و آماده توسعه روابط با هند است، اظهار کرد: «عضویت 
ایران و هند در بریکس زمینه مناســبی بــرای تقویت بیش از پیش 
روابط و همکاری های دو کشــور در راســتای تأمین منافع متقابل 
اســت. امیدواریم در همین راســتا در اجرای توافقات فی مابین به 
خصوص در زمینه توســعه بندر چابهار تســریع شود». رئیس قوه 
مجریه با اشاره به دغدغه نخست وزیر هند درباره مسائل افغانستان 
خاطرنشان کرد: «باید با  انگیزه و اراده برای ساخت آینده منطقه، با 
افغانســتان نیز تعامل و گفت وگو داشته باشیم. باید کمک کنیم تا 
ملت افغانستان نیز با حل مشکلات به صلح، آرامش و رفاه برسند. 
جمهوری اسلامی ایران حامی هر اقدامی است که به تثبیت صلح 

و آرامش در افغانستان کمک کند».
نخســت وزیر هند نیز در این دیدار با اشــاره به سفر قبلی خود 
به ایران و دیدارش با رهبر معظم انقلاب اســلامی، ســفر خود را 
به یادماندنی توصیف کرد و از پزشــکیان خواســت  ســلام های او 
را به مقام معظم رهبری برســاند و گفت: «گســترش همکاری با 
ایرانِ تحت مدیریت شــما انتظار و خواسته هند است». مودی در 
ادامه  مناسبات دو کشور را استوار بر روابط دیرینه دو تمدن بزرگ و 
برخوردار از اشتراکات فرهنگی فراوان دانست و اظهار کرد: «توسعه 

بندر چابهار از نظر هند بزرگ ترین رکن همکاری های فی مابین است 
و معتقدیم توسعه این بندر نقش مهمی در تنظیم روابط دو کشور 
و نیز روابط ایران و هند با دیگر کشورهای منطقه دارد». پیرو همین 
دیدار دوجانبه، نخســت وزیر هند طی مطلبی در پیام رسان ایکس 
نوشت: «جلسه بســیار خوبی با رئیس جمهور ایران، آقای مسعود 
پزشکیان داشتم. گستره کامل روابط بین دو کشور مورد بررسی قرار 
دادیم. همچنین درباره راه های تعمیق روابط در بخش های بسیار 

پیشرفته و نوین گفت وگو کردیم».
مسعود پزشکیان صبح چهارشنبه در ادامه برنامه های سفر به 
روسیه، دیداری هم با آبی احمد، نخست وزیر جمهوری دموکراتیک 
فدرال اتیوپی داشت و در این دیدار با بیان اینکه بنده با هدف وفاق 
و انسجام اجتماعی در داخل کشورم و تقویت روابط و همکاری ها 
با جهان وارد عرصه رقابت های انتخابات ریاســت جمهوری شدم 
و با همین رویکرد مورد اقبــال مردم قرار گرفتم، اظهار کرد: «رژیم 
صهیونیســتی در همان نخســتین روز فعالیت رسمی بنده با ترور 
شهید هنیه به عنوان میهمان رســمی جمهوری اسلامی در روند 

تحقق اهداف ما اخلال ایجاد کرد».
رئیس جمهور با اشاره به اینکه ایران به امید برقراری آتش بس 
در غزه دربرابر جنایت تروریســتی رژیم صهیونیستی خویشتن داری 
به خرج داد، افزود: «اما تداوم جنایات رژیم صهیونیســتی در غزه 
و گســترش آن به لبنان ما را مجبور کرد این اقدامات او را بی پاسخ 
نگذاریم». پزشــکیان حمایت های کشــورهای غربــی را در تداوم 
جنایات رژیم صهیونیستی مؤثر توصیف و تصریح کرد و گفت: «اگر 
رژیم صهیونیستی دســت از پا خطا کند و اقدامی علیه جمهوری 
اسلامی ایران مرتکب شود، پاسخ قاطعانه و غیرقابل باوری دریافت 
خواهــد کرد. ما به هیچ وجه مایل به گســترش درگیری و تنش در 
منطقه نیستیم و از هر اقدامی در راستای صلح و آرامش استقبال 
می کنیم، اما اقدامات رژیم صهیونیســتی دقیقــا با هدف به آتش 
کشیدن همه منطقه صورت می گیرد، لذا لازم است کشورهای دیگر 
به خصوص غربی ها، این رژیم متجاوز را کنترل کنند». نخست وزیر 
جمهوری دموکراتیک فدرال اتیوپــی نیز در این دیدار با بیان اینکه 
جمهوری اســلامی ایران در اتیوپی کشــوری شناخته شده است و 
ســابقه و تصویر مثبتی از روابط فی مابیــن در ذهن مردم ما وجود 
دارد، عنــوان کــرد: «ما با نگرانی روند تحولات در منطقه شــما را 
دنبال می کنیم». آبی احمد با اشــاره به اینکه ایران کشــوری قوی 
و مستقل اســت، خاطرنشان کرد: «ســاختارهای فعلی جهانی و 
منطقه ای نابرابر اســت و نهادهایی چون بریکس در اصلاح و رفع 

این نابرابری ها بسیار مؤثر و نقش آفرین هستند».

دیدار پزشکیان با رؤسای جمهور روسیه، چین و مصر
بعدازظهــر دیروز چهارشــنبه  ســه دیدار مهم بین مســعود 
پزشــکیان با ولادیمیر پوتین، شی جین پینگ و عبدالفتاح السیسی، 
رؤســای جمهور روســیه، چین و مصر نیز انجام شد. به ترتیب این 
دیدارها، رئیس جمهور در گفت وگو با عبدالفتاح السیسی، همتای 
مصری خود، ضمن اشــاره به اینکه بنده با شــعار و رویکرد ایجاد 
وفاق و همدلی در داخل کشــور و تقویت روابط دوســتانه با دیگر 
کشــورها موفق به جلب اعتماد مردم کشــورم شدم، تصریح کرد: 
«جمهوری اســلامی ایران به هیچ وجه به دنبــال جنگ و درگیری 
نیســت». رئیس جمهور همچنین با انتقاد از اعمال استانداردهای 
دوگانه و حمایت کشــورهای غربی از جنایات رژیم صهیونیســتی 
اظهار کرد «اگر رژیم صهیونیستی مرتکب خطایی شود، یقین بدانید 
که جمهوری اسلامی ایران پاسخ دردناکی به او خواهد داد. به طور 
طبیعی رژیم ممکن است به ایران آسیبی وارد کند، اما آسیبی که در 
پاسخ دریافت خواهد کرد  فراتر از تصور است». رئیس جمهور مصر 
نیز در این دیدار با بیان اینکه عامل اصلی قدرت ما مسلمانان، اتحاد 
با یکدیگر است، افزود: مؤلفه های قدرت متعدد و متنوع هستند، اما 
مهم ترین آنها اتحاد و انسجام ما با یکدیگر است. ما باید با همکاری 
یکدیگــر کمک کنیم تا جنگ در غزه و لبنــان پایان یابد و همچنین 
درگیری ها به دیگر نقاط منطقه ســرایت نکنــد. پس از آن بود که 
مسعود پزشکیان در حاشیه اجلاس سران بریکس در کازان روسیه 
طــی دیداری دوجانبه بــا ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روســیه، 
داشت، و در این دیدار اظهار کرد: «پس از برگشت از عشق آباد بیشتر 
تفاهم ها با روســیه را دنبال کرده ام تا تفاهم نامه ها نهایی شــود و 
امضا کنیم. در این مسیر اگر مشکلی ایجاد شد، خودم شخصا دنبال 
می کنم؛ چون معتقدم روابط دو کشــور راهبردی، اجتناب ناپذیر و 
برای دو کشور مفید است». رئیس جمهور ادامه داد: «ما می توانیم 
تعامل سازنده ای در چارچوب بریکس داشته باشیم. تشکر می کنیم 
که با پشتیبانی شما ما عضو دائم بریکس شدیم. این روند را با قدرت 
ادامه می دهیم. مطالب مطرح شده در بریکس بسیار سازنده بود و 
امیدواریم این نظرات را در منطقه و کشــورهای خود پیاده کنیم». 
رئیس جمهور روســیه نیز در این دیدار بیان کرد: «روسیه فعالانه از 
عضویت ایران در بریکس و شــانگهای حمایت کرد و فرصت های 
جدیدی برای دو کشــور ایجاد شــده اســت که کار مشــترکی در 
صحنه بین المللی با هم داشــته باشیم و اخیرا ما ملاقات مفیدی 
در عشــق آباد داشتیم که مســائل دوجانبه و منطقه ای را پیگیری 
کردیم. مهم این است که دو کشــور رویکرد مشترکی برای ارتقای 
روابط دارند». در همین راســتا، نوبت به دیدار مسعود پزشکیان با 
شــی جین پینگ، رئیس جمهور چین رسید که البته تا لحظه تنظیم 

گزارش محتوای این دیدار منتشر نشده بود.

پاسخ وزرا به سؤال های «شرق» در حاشیه جلسه هیئت دولت
از امضاهای طلایی تا جابه جایی مدیران


